

PRÉAMBULE:

LE CONGRÈS INTERNATIONAL DES SCIENCES HISTORIQUES

Le Comité international des sciences historiques planifie présentement son 19^e congrès international qui se déroulera à Oslo, du 6 au 13 août de l'an 2000. Le comité-liaison de la Société historique du Canada invite tous les Canadiens intéressés à lui envoyer des propositions de communication sur les sujets énumérés ci-dessous.

On consacra une journée entière à trois thèmes majeurs et une demi-journée à des thèmes spécialisés dont plusieurs seront débattus simultanément; des résumés de communications y seront présentés. Une demi-journée est également prévue pour des discussions et des tables rondes de quatre experts.

Les propositions de communication ne doivent pas dépasser 300 mots et doivent être accompagnées d'un curriculum vitae. Ceux qui proposent des séances complètes doivent y inclure des participants de l'extérieur du Canada. Les propositions individuelles, si elles sont approuvées, seront envoyées aux présidents des différentes séances, qui décideront de les inclure ou non dans le programme.

Faites parvenir vos propositions au président du comité du programme canadien : James A. Leith, Département d'histoire, Queen's University, Kingston, ON, K7L 3N6. Téléphone : (613) 545-2150 ou 545-6298. Un comité de cinq historiens évaluera les propositions avant de les faire parvenir au Comité international des sciences historiques.

La date de tombée pour faire parvenir les propositions est le 31 mars 1998. Quelque 500 communications de tous les pays seront retenues. De 4 000 à 6 000 congressistes sont attendus.

THÈMES DU CONGRÈS D'OSLO / THEMES OF THE CONGRESS IN OSLO

THÈMES MAJEURS

Mondialisation de l'histoire? Concept et méthodologie

- 1) Une histoire universelle est-elle possible?
- 2) Les rencontres de cultures entre continents à travers l'histoire

Millénum, temps et histoire

- 1) Construction et division du temps : périodisation et chronologie
- 2) Eschatologie, mouvements millénaristes et visions du futur

Les usages de l'histoire et la responsabilité de l'historien dans l'histoire

PREAMBLE:

THE INTERNATIONAL COMMITTEE ON THE HISTORICAL SCIENCES

The International Committee on the Historical Sciences is currently planning its 19th International Congress to be held in Oslo, August 6-13, 2000. The Canadian historical Association's committee for this Congress invites potential Canadian participants to send their proposals for the various sessions listed below.

A full day will be devoted to the three major themes. A half day will be devoted to specialized themes, some running concurrently. At these summaries, regular papers will be presented. A half day will also be devoted to round tables of four participants followed by debate.

Proposals should be 200-300 words in length, accompanied by a curriculum vitae. Suggestions for full panels should include participants from other countries besides Canada. Individual proposals, if approved, will be sent to the chairs of the various sessions for possible inclusion.

Proposals should be sent to the chair of the Canadian committee: James A. Leith, Department of History, Queen's University, Kingston, ON, K7L 3N6, tel: (613) 545-2150; (613) 545-6298. The committee of five historians will rank the proposals before sending them to the CISH.

The deadline for proposals is March 31, 1998. Overall 500 contributions from all countries will be chosen. Four to six thousand people are expected to attend.

MAJOR THEMES

Perspectives on global history : concepts and methodology

- 1) Is universal history possible?
- 2) Cultural encounters between continents over the centuries

Millennium, time and history

- 1) The Construction and Division of Time : Periodization and chronology
- 2) Eschatology, millenarian movements and visions of the future

The uses and misuses of history and the responsibility of the historian, past and present

THÈMES SPÉCIALISÉS

La révolution des techniques de communication (Multimedia et Internet) et le travail de l'historien

Mémoire et identité collective : comment les sociétés construisent-elles et gèrent-elles leur passé?

Bilan historiographique du XX^e siècle : professionnalisation, courants méthodologiques, écriture

Les découvertes scientifiques : transmission et réception du savoir scientifique

Théorie et pratique de la justice : droit, normativité, déviance

Les sociétés musulmanes dans l'histoire

Religion et rapport masculin/féminin

Missions, modernisation, colonisation et décolonisation

Esclavage et travail forcé

Structures familiales, démographie et population : comparaison des sociétés asiatiques et européennes

Régions et régionalisation

Les pratiques sociales de l'écriture et de la lecture de l'Antiquité à nos jours

La masculinité : réalités et représentations

Totalitarismes et dictatures

Évolution des formes et des définitions du travail dans le temps et dans l'espace

Cultures minoritaires et majorités dominantes

Nouvelles approches du monde du Pacifique

Modernité et tradition en Amérique latine

Mutations dans l'histoire de l'environnement

Modes de communication et information de l'Antiquité à aujourd'hui

Pouvoir, violence et mort : XIV-XX^e siècles

SPECIALIZED THEMES

The media revolution (multimedia and Internet) and historical research

Memory and collective identity : how do societies construct and administer their past?

An assessment of XXth-century historiography : professionalization, methodologies, writings

Scientific discoveries : the transmission and reception of scientific learning

The theory and practice of justice : law, norms, deviance

Muslim societies over the centuries

Religion and gender

Christian missions, modernization, colonization and decolonization

Slavery and other forms of unfree labour

Family structures, demography and population : a comparison of societies in Asia and Europe

Regions and regionalisation

The social practices of writing and reading from Antiquity to the present

Masculinity as practice and representation

Terms of totalitarianism and dictatorship

Changing boundaries and definitions of work over time and space

Minority cultures in relation to dominant majorities

Changing approaches to the Pacific World

Modernity and Tradition in Latin America

New developments in environmental History

Modes of communication and information from Antiquity to the present

Power, violence and mass death in pre-modern and modern times

TABLES RONDES

L'enseignement de l'histoire : techniques nouvelles, manuels, place de l'histoire dans l'éducation
Les historiens orientalistes et l'histoire arabe
Voyages et explorations dans l'Atlantique nord du Moyen Âge au XVII^e siècle
Rencontres et confrontations entre systèmes juridiques européens et non-européens
La production radiophonique et télévisuelle comme source pour l'histoire
Définitions et conceptions de la condition humaine et de l'humanité à travers les siècles
Les enfants et la guerre
L'histoire de l'homosexualité
Famille et mariage, propriété et héritage
La noblesse : perspectives comparatives
L'économie souterraine
Crime et criminalité : bilan et état de la recherche historique
Sexe, race, xénophobie, nationalisme
L'héritage d'Athènes et de Rome dans la culture et la construction de l'Europe
Le monde de la Baltique dans l'histoire
La Chine et le monde au XVIII^e siècle
L'hôpital : origine, développement, évolution
L'histoire du suicide
Ouverture des archives et histoire du communisme : l'expérience des années 1990-2000
Les images du pouvoir et la propagande
La guerre froide : un demi-siècle d'historiographie
Tourisme et histoire
Traités de paix et réconciliation
L'Europe centrale : unité et diversité
L'individu et le concept de vie privée
Les revues d'histoire : des ambitions généralistes à l'hyper-spécialisation

Cette liste correspond aux thèmes et sujets adoptés par l'Assemblée générale du CISH à Spolète le 2 septembre 1997. Toutefois, elle n'est pas absolument définitive, l'Assemblée générale ayant mandaté le Bureau pour procéder aux ajustements nécessaires.

ROUND TABLES

The teaching of history : new techniques, textbooks, and the place of history in the curriculum
Orientalist historians and the writing of Arab history
Voyages and exploration in the North Atlantic from the Middle Ages to the XVIIth century
Encounters and confrontations between European and non-European legal and judicial systems
Radio and television broadcasts as sources for history
What is a human being ? Definitions of the "human" over the centuries
Children and War
Gay and lesbian history
Family, marriage and property rights
Nobility in comparative perspective
Underground economics
Crime and criminality : new historical perspectives
Gender, race, xenophobia and nationalism
Athens and Rome in the culture and construction of Europe
The Baltic area in history
China and the World in the XVIIIth century
Hospitals in history : origins, development and evolution
The history of suicide
The opening of archives and the history of communism (1990-2000)
Propaganda and the images of power
The Cold War revisited : a half-century of historical writing
Tourism and history
Peace treaties and reconciliation
Central Europe : unity and diversity
The individual and the notion of private life
Historical journals between "generalist" approach and extreme specialization

This list of themes and subjects is the one approved by the ICHS General Assembly in Spoleto on September 2, 1997. However, it is not final, as the General Assembly instructed the Bureau to proceed to some necessary adjustments.

UN MOT SUR LE NOUVEAU «CONGRÈS»

1998 sera l'année inaugurale du nouveau Congrès des sciences sociales et humaines, une refonte de l'ancien «Congrès des sociétés savantes» qui se tient annuellement au Canada depuis les années Trente. La Fédération canadienne des sciences humaines et sociales a voulu aller au-delà de cet événement traditionnel et créer un forum encore plus captivant pour la présentation et la discussion de la recherche en sciences humaines et sociales. La Fédération cherche aussi à développer davantage les liens qu'elle entretient avec les communautés dans lesquelles nous travaillons tous afin de rehausser le profil de la recherche et du savoir.

Les délégués et les déléguées retrouveront plusieurs des activités qui ont fait de ce congrès une rencontre annuelle recherchée, notamment l'occasion de rencontrer des collègues de diverses disciplines et d'échanger sur les recherches les plus récentes. Ils pourront, par ailleurs, profiter de nouveaux programmes qui sauront rehausser leur participation.

Les membres de la Société historique du Canada seront particulièrement intéressés par une série d'ateliers intitulés « Le Canada à la croisée des chemins » qui auront lieu les 30 et 31 mai et qui feront appel à des personnalités des milieux universitaire, journalistique et politique. Les participants seront, notamment, le Pr Desmond Morton, le Pr Doug Owrarn, le Pr Tom Flanagan, Maude Barlow (Conseil des Canadiens), les sénateurs Nicholas Taylor et Gérald Beaudoin, le Pr Max Nemni, Richard Gwynn (*Toronto Star*), William Johnson (*Montreal Gazette*), Joan Grant-Cummings (Comité canadien d'action sur le statut de la femme) et Nancy Riche (vice-présidente exécutive, Congrès du Travail du Canada). Cette année, le Pr Alan Taylor, de l'Université de la Californie à Davis, historien récipiendaire du Prix Pulitzer et Pr Michèle Riot-Sarcey, historienne distinguée et spécialiste en l'histoire de la femme, figureront parmi les distingués conférenciers. Le dimanche 31 mai, le Pr Ramsay Cook et le recteur de l'Université d'Ottawa, Marcel Hamelin, lanceront le volume XIV du *Dictionnaire biographique du Canada*. N'oubliez pas de réserver vos billets pour le banquet de la Société historique, qui aura lieu le samedi 30 mai, au Centre national des arts. Le prix des billets est de 30 \$. Pour en savoir davantage, veuillez communiquer avec le Pr Jeff Keshen, Département d'histoire, Université d'Ottawa, par téléphone au (613) 562-5800, poste 1282, ou par télécopieur au (613) 562-5995.

Chad Gaffield
Président du congrès de 1998, Université d'Ottawa

A NOTE ABOUT THE NEW "CONGRESS"

1998 represents the inaugural year of the new Congress of the Social Sciences and Humanities, a re-casting of the former Learned's Conference which has been held annually in Canada since the 1930s. The Humanities and Social Sciences Federation of Canada has established the 'Congress' seeking to build on the venerable tradition of the Learned's and in the interest of creating an even more vibrant forum for the presentation and discussion of research in the humanities and social sciences. The Federation is also seeking to enhance links with the communities in which we all work to help increase the profile of our scholarship.

Delegates can look forward to many of the things that have made this annual gathering popular, notably the chance to interact with many colleagues from different disciplines and to hear of the most recent research findings. You can also look forward to new programs and activities that will enhance your participation.

Members of the Canadian Historical Association will be particularly interested in a series of panels on 30 and 31 May entitled 'Canada at the Crossroads' that will include a number of leading academics, journalists, and those from the political world. Among those participating are Professor Desmond Morton, Professor Doug Owrarn, Professor Tom Flanagan, Maude Barlow (Council of Canadians), Senator Nicholas Taylor, Senator Gerald Beaudoin, Professor Max Nemni, Richard Gwyn (*Toronto Star*), William Johnson (*Montreal Gazette*), Joan Grant-Cummings (National Action Committee for the Status of Women), and Nancy Riche (Executive Vice-President, Canadian Labour Congress). Included among this year's distinguished speakers is Professor Alan Taylor of the University of California at Davis, a Pulitzer Prize winning historian, and Michèle Riot-Sarcey, a distinguished French historian specializing in women's history. On Sunday, 31 May, Professor Ramsay Cook and the University of Ottawa's Rector Marcel Hamelin will launch Vol. XIV of the Dictionary of Canadian Biography. Be sure as well to book your tickets for the C.H.A. banquet to be held on Saturday 30 May at the National Arts Centre. Tickets are \$35 each. For further information please contact Professor Jeff Keshen, History Department, University of Ottawa, (613) 562-5800, ext. 1282 or by FAX at (613) 562-5995.

Chad Gaffield
1998 Congress Convenor, University of Ottawa